

2002 (XXIV). Petition from the Mayor of Aleisa Settlement (T/PET.1/13)

The Trusteeship Council,

Having examined, in consultation with New Zealand as the Administering Authority concerned, the petition from the Mayor of Aleisa Settlement concerning Western Samoa,⁵⁶

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority;
2. *Recommends* to the Administering Authority that it investigate further the possibility of improving the living conditions for the inhabitants of the Settlement.

*1016th meeting,
17 July 1959.*

2003 (XXIV). Petition from the chiefs and orators and all the people of the village of Fagalii (T/PET.1/14)

The Trusteeship Council,

Having examined, in consultation with New Zealand as the Administering Authority concerned, the petition from the chiefs and orators and all the people of the village of Fagalii concerning Western Samoa,⁵⁷

1. *Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statements of its special representative;
2. *Notes* the observation of the Administering Authority to the effect that the villagers of Fagalii do, in fact, suffer from a shortage of land and expresses the hope that suitable action will be taken as soon as possible to alleviate this situation;
3. *Notes further* the fact that release of adjoining lands to the Fagalii people is now a matter exclusively for negotiation between the Territorial government and the Western Samoa Trust Estates Corporation.

*1016th meeting,
17 July 1959.*

2004 (XXIV). Petition from Mr. Harry Carter (T/PET.1/15)

The Trusteeship Council,

Having examined, in consultation with New Zealand as the Administering Authority concerned, the petition from Mr. Harry Carter concerning Western Samoa,⁵⁸

Draws the attention of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statements of its special representative, in particular that:

- (a) The matter raised in his petition falls entirely within the competence of the Territorial government;
- (b) It is open to him to proceed through the ordinary processes of law to enforce the judgement which has been rendered in his favour by the High Court on 11 October 1956.

*1016th meeting,
17 July 1959.*

2002 (XXIV). Pétition du maire de la colonie d'Aleisa (T/PET.1/13)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la Nouvelle-Zélande, autorité administrante intéressée, la pétition du maire de la colonie d'Aleisa concernant le Samoa-Occidental⁵⁶,

1. *Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante;
2. *Recommande* à l'Autorité administrante d'étudier de manière plus approfondie la possibilité de relever le niveau de vie des habitants de la colonie.

*1016ème séance,
17 juillet 1959.*

2003 (XXIV). Pétition des chefs et porte-parole de la population du village de Fagalii (T/PET.1/14)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la Nouvelle-Zélande, autorité administrante intéressée, la pétition des chefs et porte-parole de la population du village de Fagalii concernant le Samoa-Occidental⁵⁷,

1. *Appelle l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur les déclarations de son représentant spécial;
2. *Prend note* de l'observation de l'Autorité administrante selon laquelle les habitants du village de Fagalii souffrent effectivement d'un manque de terres, et exprime l'espoir que des mesures adéquates seront prises dès que possible pour remédier à cette situation;
3. *Prend note en outre* du fait que la cession aux habitants de Fagalii de terrains situés dans les environs relève désormais uniquement du gouvernement du Territoire et de la Western Samoa Trust Estates Corporation.

*1016ème séance,
17 juillet 1959.*

2004 (XXIV). Pétition de M. Harry Carter (T/PET.1/15)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la Nouvelle-Zélande, autorité administrante intéressée, la pétition de M. Harry Carter concernant le Samoa-Occidental⁵⁸.

Appelle l'attention du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur les déclarations de son représentant spécial, d'où il ressort notamment:

- a) Que l'affaire évoquée dans la pétition relève entièrement de la compétence du gouvernement du Territoire;
- b) Que le pétitionnaire a toute latitude pour obtenir, par les voies légales ordinaires, l'exécution de l'arrêt prononcé en sa faveur par la Haute Cour le 11 octobre 1956.

*1016ème séance,
17 juillet 1959.*

⁵⁶ See T/PET.1/13, T/OBS.1/6, T/L.916.

⁵⁷ See T/PET.1/14, T/OBS.1/6, T/L.916.

⁵⁸ See T/PET.1/15, T/OBS.1/6, T/L.916.

⁵⁶ Voir T/PET.1/13, T/OBS.1/6, T/L.916.

⁵⁷ Voir T/PET.1/14, T/OBS.1/6, T/L.916.

⁵⁸ Voir T/PET.1/15, T/OBS.1/6, T/L.916.